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REVISTA PRESEI 
 

 Ministerul Finanţelor a anunţat Comisia Europeană că se gândeşte să ÎNGHEŢE salariile bugetarilor şi 
angajările la stat în 2019  
Pentru a se încadra în ţinta de deficit bugetar din 2019, Guvernul de la Bucureşti intenţionează să ia mai multe 
măsuri de limitare a cheltuielilor bugetare şi de creştere a veniturilor guvernamentale, potrivit unei scrisori 
trimise de Ministerul Finanţelor Publice -MFP către Comisia Europeană -CE. Informaţia despre intenţia Guvernului 
de a îngheţa salariile şi de a bloca aplicarea legii salarizării a fost divulgată de senatorul PNL, Florin Cîţu, care a 
acuzat Guvernul că ţine secret documentul trimis la CE.t în 2019 / Document INTEGRAL 
Documentul a fost făcut public parţial sâmbătă dimineaţa de liberalul Florin Cîţu, iar ministrul Finanţelor, Eugen 
Teodorovici, l-a recunoscut, însă despre care a declarat că este doar o variantă de lucru. 
MFP a trimis către CE aceste măsuri, ca urmare a unei solicitări făcute de Comisie la data de 23 mai 2018. Atunci, 
Comisia a avertizat România şi Ungaria că se află în stadiul unei devieri semnificative de la obiectivul de deficit 
bugetar pe termen lung (MTO) şi le-a solicitat să trimită propuneri de a reveni la parcurs. Aceste solicitări specifice 
le-au fost trimise la data de 18 iunie 2018. 
Pe scurt, ţinta anuală de deficit bugetar la care s-a angajat România este de cel mult 3%, care este permisă mai 
ales în anii de criză financiară. România a fost la limita acestei ţinte în ultimii doi ani – la aproape 3% în 2016 şi la 
2,96% anul trecut. 
„În aceste condiţii, vă rog să găsiţi anexat raportul către Consiliu privind planurile luate de Guvernul român drept 
răspuns la recomandările făcute”, se încheie scrisoarea, care este semnată de Eugen Orlando Teodorovici, 
ministrul Finanţelor. Această scrisoare a fost semnată de ministru luni, la data de 15 octombrie, a ajuns la Comisie 
miercuri, 17 octombrie, şi a fost publicată pe site-ul instituţiei joi, 18 octombrie. 
Printre măsurile transmise de Finanţe către CE sunt menţionate drept variante incluse în proiectul de buget de 
stat pentru 2019: îngheţarea salariului brut pentru angajaţii din sectorul public la nivelul din decembrie 2018; 
voucherele de vacanţă să rămână la acelaşi nivel precum anul trecut, respectiv 1.450 de lei de persoană. 
„Legea salarizarea unitare nu se va aplica”, se subliniază în scrisoarea Finanţelor. În plus, este menţionată 
păstrarea la acelaşi nivel a numărului de angajaţi din sectorul public precum în acest an. 
Altă variantă discutată la realizarea bugetului pentru 2019 este să se continue amânarea măsurilor referitoare la 
salariu, măsuri cu impact asupra deficitului, aşa cum au fost amânate în 2018, de asemenea. 
O altă măsură discutată la realizarea bugetului pe 2019 este menţinerea cheltuielilor guvernamentale de 
întreţinere şi de funcţionare la acelaşi nivel precum anul acesta, astfel încât ar trebui să scadă cu 0,3 puncte 
procentuale ca procent din PIB. În plus, alte tipuri de cheltuieli guvernamentale (subvenţii, dobânzi, alte 
transferuri şi alte cheltuieli) trebuie păstrate la acelaşi procent din PIB precum anul acesta. 
De asemenea, nivelul investiţiilor este propus să fie păstrat la 4% din PIB, cât nivelul de anul acesta. 
„De asemenea, luăm în calcul ca proiectul finanţat prin Programul Naţional de Dezvoltare Locală (program 
finanţat de la bugetul de stat prin Ministerul Dezvoltării Regionale şi Administraţiei Publice pentru administraţiile 
locale) să fie cofinanţat din fonduri europene, astfel că vor exista venituri suplimentare la bugetul de stat pentru 
anul 2018, precum şi economii suplimentare din această cofinanţare pentru următorii ani”, se mai scrie în 
scrisoarea trimisă de Finanţe către CE. 
În ceea ce priveşte veniturile la buget, una dintre principalele măsuri este aceea ca statul să ia cel puţin 90% din 
profitul net distribuibil de la companiile la care este acţionar şi vânzarea licenţelor 5G, din cea din urmă sperând 
să obţină 1,3 miliarde de lei. 
Altă măsură este aceea de a menţine regulile privind taxarea unor activităţi, respectiv: cele de monopol din 
electricitate şi gaze naturale, aşa cum sunt stabilite prin Ordonanţa de Guvern (OG) nr. 5/2013; din exploatarea 
altor resurse decât gazul natural, conform OG nr. 6/2013; a veniturilor suplimentare obţinute din 
dereglementarea unor preţuri privind gazele naturale, conform nr. 7/2013. 
Pentru a creşte gradul de colectare, mai ales în ceea ce priveşte cota de TVA şi accize, una dintre măsurile 
menţionate de Finanţe este introducerea caselor de marcat electronice de la 1 noiembrie. Altă măsură luată în 
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calcul pentru a creşte colectarea la buget este reprezentată de noile măsuri privind insolvenţa, aşa cum le 
stabileşte Ordonanţa de Urgenţă a Guvernului (OUG) nr. 88/2018. 
De asemenea, autorităţile din România mizează să colecteze mai mult odată ce vor finaliza modernizarea 
punctelor vamale, intenţionând să le doteze pe toate cu scannere şi să fiscalizeze toate bunurile care trec prin 
acestea. În plus, autorităţile vor să se concentreze pe identificarea rutelor prin care intră în România bunuri de 
contrabandă. 
„Ţinând cont de toate măsurile prezentate mai sus, cheltuielile de personal cu personalul se vor reduce ca procent 
din PIB, de la 9,1% în 2018 la 8,8% în 2019, vor fi de 8,9% în 2020 şi ar trebui să ajungă nivelul de 8,5% în 2022. 
Cheltuielile cu bunurile şi serviciile sunt estimate să scadă la 4,1% din PIB în 2019, procent care este cu 0,3 puncte 
procentuale mai mic decât în anul anterior, urmat de 3,9% în 2020, ajungând la 3,6% în 2022”, se mai scrie în 
scrisoare trimisă de Finanţe către CE. 
În schimb, autorităţile recunosc faptul că în ceea ce priveşte cheltuielile cu asistenţa socială, acestea vor scădea cu 
0,1 puncte procentuale anul viitor, până la 10,5%, şi vor creşte treptat, în următorii ani, din cauza majorării 
punctului de pensie, ajungând până la 11,5% în anul 2022. 
„Cheltuielile cu majorarea pensiilor în perioada 2019 – 2022 nu au fost luate în calcul, prevederile legii fiind încă în 
dezbatere publică. Cheltuielile cu pensiile vor creşte până la 8,1% în 2022”, se scrie în documentul transmis de 
Finanţe către Comisia Europeană. 
Pilonul II de pensii va fi păstrat anul viitor, conform documentului citat, iar cota din salariu rămâne la 3,75%, aşa 
cum a fost stabilită de la începutul acestui an, în scădere de la 5,1% anterior. Guvernul estimează că anul viitor 
pentru Pilonul II vor fi făcute transferuri în valoare de 8,9 miliarde de lei, reprezentând 0,9% din PIB. Nivelul din 
acest an, estimat de administratorii de fonduri, este de 7,7 miliarde de lei. 
„Atât deficitul pe cash, cât şi cel ESA sunt estimate pentru acest an în linie cu prevederile din Tratatul de 
funcţionare al Uniunii Europene (TFUE), de 3%, iar o ajustare semnificativă a deficitului bugetar este planificată să 
fie făcută începând cu 2019, când deficitul pe ESA se va îmbunătăţi cu peste 0,5 puncte procentuale, un ritm care 
va fi păstrat în 2020”, se mai menţionează în scrisoarea trimisă CE. 
Guvernul României estimează un deficit bugetar, pe cash, de 2,97% în acest an, de 2,58% anul viitor, de 1,89% în 
2020 şi de 1,23% din 2021, potrivit datelor transmise către Comisia Europeană. 
Pe ESA (sistemul conturilor europene), deficitul bugetar prognozat de autorităţi se ridică la 2,96% în acest an, 
urmând să coboare la 2,38% anul viitor, la 1,82% în 2020 şi de 1,45% în 2021. 
De asemenea, deficitul structural este apreciat la 3,17% în acest an, la 2,71% anul viitor, la 2,22% în 2020 şi la 
1,71% în 2021. 
Estimările de mai sus au fost făcute de reprezentanţii MFP şi ai Comisiei Naţionale de Prognoză şi Strategie. 
„În perioada 2018 – 2020, PIB-ul potenţial va creşte, anual, cu aproximativ 5%, ceea ce va duce la un output gap 
pozitiv, în consecinţă, la o componentă ciclică pozitivă a deficitului structural, dar sub 0,5% din PIB, în condiţiile 
unei creşteri economice uşor peste potenţial”, au mai apreciat reprezentanţii Finanţelor. 
(Sursa: Mediafax)  

 

 Olguţa Vasilescu, ministru al Muncii, după documentul trimis la CE scurs în media: Sunt scenarii, dar Legea 
salarizării se aplică 
Ministrul Muncii, Olguţa Vasilescu, a spus că Legea salarizării se aplică aşa cum a fost publicată în Monitorul 
Oficial şi că a colaborat cu ministrul de Finanţe,deşi s-a vehiculat că se contrazic, subliniind că deşi Comisia 
Europeană a cerut mai multe scenarii, nu înseamnă că vor îngheţa salariile. 
„Aş vrea să fac o remarcă pentru că azi toată ziua s-a rostogolit o ştire că ne contrazicem eu şi domnul 
Teodorovici. Într-adevăr Comisia Europeană cere mai multe scenarii, asta nu înseamnă că nu se aplică Legea 
salarizării, pentru că avem prevederi de creşteri etapizate. Noi am avut o colaborare foarte bună (cu Teodorovici – 
n.r.). Sindicatele au tot venit în această perioadă, federaţiile sindicale mă refer aici. Foarte multe au cerut să fie 
mai devreme. (...) M-am exprimat destul de clar că în 2019 va fi aplicată Legea salarizării cum a fost publicată ea 
în Monitorul Oficial”, a declarat ministrul Muncii, Lia Olguţa Vasilescu, la RomâniaTV. 
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Ministrul a mai spus că vrea un salariu minim brut de peste 2.000 de lei de la 1 noiembrie: „Ne dorim ca de la data 
de 1 noiembrie şi sper să putem lua până atunci o hotărâre în Guvern, un salariu minim brut pe ţară garantat la 
2.080 lei pe lună şi să introducem un salariu de bază minim brut pe ţară 2.350 de lei pentru angajaţii cu studii 
superiore şi angajaţii cu minim 15 ani vechime”, a mai spus ministrul Muncii. 
Precizările vin după ce ministrul de Finanţe, Eugen Teodorovici, a spus în cursul zilei de sâmbătă că este o variantă 
de lucru îngheţarea salariilor din 2019, aşa cum reiese din documentul prezentat de liberalul Florin Cîţu, dar asta 
ar presupune inclusiv aplicarea mai rapidă a Legii Salarizării, adică în 2020, nu până în 2022. 
(Sursa: Romania TV)  
 

 Tăriceanu exclude varianta Guvernului PSD-ALDE de îngheţare a SALARIILOR în 2019: Sub nicio formă 
Preşedintele ALDE, Călin Popescu Tăriceanu, a declarat, duminică la Bacău, că nu a văzut documentul trimis de 
ministrul Eugen Teodorovici către Comisia Europeană, însă sub nicio formă nu e vorba despre o îngheţare a 
salariilor din anul 2019, atâta timp cât economia creşte susţinut. 
"Documentul trimis Comisiei Europene pe care eu nu l-am văzut, nu am primit o informare de la Guvern în acest 
sens, nu angajează cu absolut nimic niciun fel de îngheţare, pentru că economia românească este într-o perioadă 
de creştere puternică şi această creştere a PIB nu este pentru a figura în statistici pe primul loc al clasamentului de 
creştere economică în Europa. Această creştere economică trebuie să se reflecte în puterea de cumpărare a 
cătăţenilor, aşa încât sub nicio formă nu poate fi vorba de o îngheţare a salariilor atâta vreme cât economia creşte 
susţinut", a afirmat Călin Popescu Tăriceanu, duminică, într-o conferinţă de presă, duminică la Bacău. 
Liderul ALDE a adăugat că pentru acest an rezultatele vor fi foarte bune şi acestea trebuie să se regăsească în 
pensii şi salarii. 
"Vom avea rezultate foarte bune şi ele trebuie să se regăsească anul acesta în salarii şi pensii. Obiectivul nostru şi 
ambiţia noastră este să creştem puterea de cumpărare şi să ne apropiem de stadardele din Occident, aşa încât nici 
pomeneală să discutăm despre blocarea salariilor. Comisia Europeană nu cere aşa ceva, nu are de ce să ceară şi în 
ultimii ani România a avut o evoluţie ascendentă, care trebuie continuată", a completat Tăriceanu. 
Acesta a mai spus că dacă avem în plan să ţinem forţa de muncă acasă, atunci este necesar ca oamenii să fie bine 
plătiţi. 
"Nu putem să lăsăm România ca o ţară care este competitivă mai cu seamă prin nivelul mic al remunerării forţei 
de muncă, pentru că altfel nu vom putea să frânăm în niciun fel exodul forţei de muncă. Dacă vrem să ţinem 
foarţa de muncă acasă, oamenii trebuie să fie bine plătiţi. Nu are rost să ne plângem că ne pleacă oamenii. Vrem 
să nu plece, atunci va trebui să îi plătim. Şi aceasta este o abordare extrem de liberară", a conchis Călin Popescu 
Tăriceanu. 
Senatorul PNL Florin Cîţu a anunţat, sâmbătă, că PSD va introduce, de anul viitor, măsuri de austeritate şi nu va 
mai aplica Legea salarizării unitare. Cîţu prezintă în acest sens un document trimis Comisiei Europene de către 
ministrul Finanţelor, Eugen Teodorovici, prin care coaliţia de guvernare promite îngheţarea salariilor în sectorul 
bugetar în 2019. 
În schimb, Eugen Teodorovici, a spus, sâmbătă, că este o variantă de lucru îngheţarea salariilor din 2019, dar asta 
ar presupune inclusiv aplicarea mai rapidă a Legii salarizării, adică în 2020, nu până în 2022. 
Tot sâmbătă, ministrul Muncii, Lia Olguţa Vasilescu, a precizat că Legea salarizării se aplică aşa cum a fost 
publicată în Monitorul Oficial şi că a colaborat cu ministrul de Finanţe, cu toate că au fost speculaţii că se 
contrazic, subliniind că deşi Comisia Europeană a cerut mai multe scenarii, nu înseamnă că vor îngheţa salariile. 
Legea salarizării personalului bugetar a fost adoptată de Camera Deputaţilor, for decizional, la începutul lunii iunie 
a anului 2017, în perioada Cabinetului Grindeanu, iar aplicarea este programată începând cu 2022. 
(Sursa: Mediafax)  
 

 Reacții după raportul dur al Comisiei de la Veneția pe tema modificării legilor justiției în România 
Comisia de la Veneția recomandă autorităților române să modifice complet amendamentele aduse ambelor 
coduri, penal și de procedură penală, printr-un proces de consultare cuprinzător și să vină cu propuneri legislative 
coerente și solide care să aibă sprijinul larg al societății românești și care să respecte standardele europene și 
deciziile Curții Constituționale. 
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Comisia de la Veneția se pronunța asupra modificărilor aduse legislației din domeniul justiției în România 
ACTUALIZARE. Surse Digi24 spun că președintele Klaus Iohannis vrea să cheme partidele parlamentare la 
consultări, după raportul dur al Comisiei de la Veneția privind legile justiției și modificarea Codurilor penale. 
REACȚIA PREȘEDINTELUI. Preşedintele Klaus Iohannis a afirmat, după opinia critică a Comisiei de la Veneţia 
privind codurile penale şi legile justiţiei, căministrul justiţiei şi-a compromis definitiv credibilitatea acesta fiind 
un motiv întemeiat pentru a-şi prezenta demisia din funcţie. Citiți aici declarația completă a președintelui 
Iohannis. 
Imediat, ministrul justiției i-a dat o replică acidă pe Facebook. „Inadmisibil”, spune ministrul Tudorel Toader. „Este 
preferabil ca întâi să ne documentăm, apoi să vorbim!”, a scris ministrul justiției. 
ACTUALIZARE. PNL o cheamă pe Viorica Dăncilă în Parlament pentru a da explicaţii cu privire la respectarea 
recomandărilor făcute de Comisia de la Veneţia în procesul de refacere a legilor justiţiei, a anunţat vineri Ludovic 
Orban. El a mai spus că „e prea puţin demisia lui Tudorel Toader” şi că ar fi de fapt nevoie de o „resetare” în ceea 
ce priveşte partidele de la putere. 
 Fostul preşedinte al Curţii Constituţionale, Augustin Zegrean, spune că statele membre trebuie să ţină cont de 
rapoartele Comisiei de la Veneţia, aceasta nefiind o comisie oarecare. 
„Este o comisie formată din 90 de specialişti în drept, fiecare țară membră are câte un reprezentant. Comisia 
aceasta funcționează de 32 de ani, are o experiență vastă în materie, membrii ei se schimbă mereu, dar sunt o 
parte dintre ei care sunt mereu acolo. Sunt la curent cu toate modificările legislative din țările membre ale 
Consiliului Europei. Recomandările acestea nu sunt de azi sau de ieri. Când s-au făcut recomandările, puteau să se 
uite pe platforma Comisiele de la Veneția și puteau să vadă dacă sunt conforme sau nu. Comisia nu vine cu 
noutăți acum. Comisia spune: noi nu acceptăm aşa ceva! Noi suntem comisia pentru democraţie prin drept a 
Europei şi dacă vreţi democraţie, faceţi cum am spus în repetate rânduri”, a declarat Augustin Zegrean la Digi24. 
ACTUALIZARE. Comisia de la Veneția a adoptat - cu anumite amendamente - opinia preliminară comunicată în 
iulie în privinţa a trei proiecte de lege privind modificarea statutului judecătorilor și procurorilor, organizarea 
judiciară și a CSM. Această opinie critică aceste legi care vor afecta eficienţa, calitatea și independența actului de 
justiție, cu consecințe negative în lupta anticorupție. Cele trei legi au fost deja promulgate și produc deja efecte. 
Consiliul de la Veneţia îşi exprimă îngrijorarea faţă de multele amendamente aduse Codului penal şi a Codului de 
procedură penală, pentru că acestea slăbesc în mod serios funcţionarea eficientă a sistemului judiciar în lupta 
anticorupţie și în combaterea infracțiunilor violente și a criminalității organizate. 
În 12 octombrie, Curtea Constituțională a stabilit că peste 60 de articole din proiectul de lege care modifică Codul 
de procedură penală sunt neconstituționale. Aceeași Curte trebuie să examineze constituționalitatea modificărilor 
de la Codul penal, la finalul acestei luni. 
În ceea ce privește amendamentele aduse opiniei preliminare din iulie, este vorba despre cele trei legi referitoare 
la statutul magistraților, organizarea judiciară și Consiliul Superior al Magistraturii, care între timp au intrat în 
vigoare. Aceste legi vor avea un efect contrar în ceea ce privește eficiența, calitatea și independența sistemului 
judiciar, cu repercusiuni asupra luptei împotriva corupției, avertizează Comisia de la Veneția. 
Comisia de la Veneția menționează inclusiv la cele două ordonanțe de urgență recent adoptate de guvern și spune 
că și notează că au luat în calcul opinia Comisiei exprimată în raportul preliminar. Comisia salută pasul pozitiv de a 
amâna intrarea în vigoare a pensionării anticioate a magistraților, ceea ce îi va da timp Parlamentului să 
reconsidere acest aspect, dar spune că nu a examinat și celelalte prevederi ale ordonanțelor și își rezervă o luare 
de poziție pe această temă. 
În ceea ce privește amendarea Codului penal și a celui de procedură penală, Comisia de la Veneția subliniază că 
deși dezbaterea publică s-a axat pe riscul ca ele să submineze lupta anticorupție, impactul lor este, de fapt, mult 
mai amplu. Modificările ar putea afecta semnificativ sistemul justiției penale, efiuciența sa, în special în ceea ce 
privește invetigațiile, punerea sub acuzarea și deciziile în privința altor forme complexe și grave de 
infracționalitate. 
Comisia critică viteza excesivă şi insuficienta transparenţă în procesul reformării legilor justiţiei, mai ales că au fost 
promovate peste 300 de amendamente, iar multe dintre ele au modificat radical sistemul. Graba cu care au fost 
adoptate a avut un impact negativ asupra calităţii actului legislativ, astfel au apărut contradicţii în legislaţie 
care ar putea aduce probleme în viitor. 
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Comisia subliniază faptul că o discuţie mai amplă cu practicienii din domeniu şi cu societatea ar fi fost necesară, 
mai ales că amendamentele au fost criticate de Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie şi aceste amendamente au 
provocat disensiuni în societatea şi instituțiile din Romania. Mai mult, luând în considerare conflictul dintre 
institutii, Comisia de la Veneția subliniază necesitatea unui timp mai mare acordat pentru obținerea unui sprijin 
mai larg a pachetului legislativ. 
Opinia Comisiei nu presupune o analiză detaliată a tuturor amendamentelor de la Codul Penal şi cel de Procedură 
Penală, ci doar ale amendamentelor care aduc cele mai mari îngrijorări. 
 
Comisia de la Veneţia face următoarele recomandări către autorităţile române: 
 
Codul de Procedură Penală: 
- să revizuiască şi să amendeze în totalitate legea pentru a se asigura că nu va avea un impact negativ asupra 
functionarii justiției 
 
Codul Penal 
- să revizuiască şi să amendeze articolele referitoare la infracţiunile de corupţie, în special darea şi luarea de 
mită, traficul de influenţă, abuzul în serviciu şi delapidare; 
- să revizuiască şi să amendeze articolele privitoare la confiscarea extinsă şi definiţia funcţionarului public, 
pedepse auxiliare, astfel încât să fie puse în acord cu legislatţia internațională. 
 
ACTUALIZARE. Ministrul justiţiei, Tudorel Toader, prezent la şedinţa Comisiei de la Veneţia, susţine într-o postare 
pe Facebook că forul european cere României să abroge prevederea legislativă care priveşte pensionarea 
magistraţilor.  
Comisia de la Veneţia a apreciat soluţia ordonanţei de urgenţă care amână prevederea privind pensionarea 
magistraţilor, însă cere textul integral al ordonanţei de urgenţă pentru avizarea formală.  
„Comisia de la Veneția! Avizul CV reține soluționarea temporară a problemei pensionării magistraților, prin 
amânarea momentului intrării în vigoare a soluției legislative. Se recomandă abrogarea acestei soluții legislative. 
OUG pentru legile justiției va fi transmisă, în mod formal, către CV pentru emiterea unui aviz!”,  a scris Tudorel 
Toader în postarea de pe Facebook. 
 
Comisia de la Veneţia se va pronunţa astăzi asupra modificărilor aduse legilor Justiției și Codurilor penale din 
România. La discuţii va participa şi președintele comisiei parlamentare speciale, Florin Iordache. 
 Comisia de la Veneţia se reuneşte vineri în sesiune plenară, pentru două zile, pe ordinea de zi care urmează să fie 
supusă aprobării participanţilor aflându-se confirmarea avizului preliminar pe tema legilor justiţiei din România. 
Pe agenda provizorie a reununii se menţionează că avizul va fi adoptat cu modificări pentru a reflecta prevedierile 
Ordonanţei de Urgenţă adoptate în principiu pentru conformarea cu observaţiile comisiei. De asemenea ar urma 
să examineze, în vederea adoptării, un proiect de aviz referitor la Codul Penal şi la Codul de procedură penală. 
Subiectul referitor la confirmarea avizului preliminar privind legile justiţiei din România se află la punctul 10 al 
ordinii de zi, care va fi supusă însă aprobării la începutul şedinţei. 
În luna iulie, comisia de la Veneţia a mai avut o opinie preliminară referitoare la amendamentele ce privesc 
statutul magistraților, organizarea judiciară și funcționarea CSM. Atunci experţii au criticat modificarea legilor 
justiției. 
Acel raport intermediar a fost folosit de ministrul justiţiei ca justificare pentru ordonanţa care a stârnit numeroase 
controverse în ultimele zile. Tudorel Toader a susţinut şi că are acceptul Comisiei de la Veneţia pentru a pune în 
acord actele normative modificate de Parlament cu recomandările acesteia. 
Pe lista invitaţilor la lucrările Comisiei de la Veneția se află Florin Iordache, Eugen Nicolicea şi Marieta Safta, 
precizează News.ro. 
Şedinţa plenară a Comisiei de la Veneţia are loc în contextul în care OUG care preia recomandările acestui for este 
criticată în ţară, mai ales în ceea ce priveşte modul în care a fost adoptată, fără dezbatere, şi în condiţiile în care a 
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fost publicată în Monitorul Oficial la mai mult de 24 de ore de la adoptare. De asemenea, articolul referitor la 
menţinerea în funcţie a procurorilor, în noile condiţii de vechime şi de rang impuse de actul normtiv, a făcut 
obiectul unei interpretări a Secţiei pentru procurori a CSM în legătură cu momentul din care aceste prevederi 
devin aplicabile. 
De asemenea, preşedintele PNL, Ludovic Orban, a transmis joi o scrisoare Comisiei de la Veneţia în care arată că 
ministrul justiţiei Tudorel Toader s-a folosit în repetate rânduri – atât domnia sa, cât şi reprezentanţii majorităţii 
guvernamentale – de calitatea de membru al Comisiei de la Veneţia pentru a legitima public soluţii legislative cel 
puţin controversate. 
Ludovic Orban precizează că, în mod similar, şi în cazul OUG 92/2018 ministrul justiţiei, Tudorel Toader, a justificat 
adoptarea ordonanţei de urgenţă prin faptul că a avut discuţii prealabile cu reprezentanţi ai Comisiei de la 
Veneţia. ”În acest sens, ministrul Justiţiei a lăsat să se înţeleagă faptul că există o formă convenită a modificărilor 
pe care urma să le opereze în cazul Legilor Justiţiei prin Ordonanţă de Urgenţă, folosindu-se în acest mod de 
prestigiul Comisiei de la Veneţia pentru a acredita la nivelul opiniei publice româneşti faptul că modificările aduse 
nu vor afecta sistemul judiciar, ci vor implementa recomandări ale Comisiei de la Veneţia din raportul preliminar 
dat publicităţii în 13 iulie 2018.  De altfel, chiar în preambulul Ordonanţei de Urgenţă 92/2018, unde este 
justificată emiterea actului normativ, este invocată implementarea recomandărilor Comisiei de la Veneţia în 
legislaţia românească”, se arată în document. 
Comisia de la Veneţia a emis, la jumătatea lunii iulie, o opinie preliminară în legătură cu modificările la cele trei 
legi ale justiţiei din România, formulând o serie de recomandări, între care menţinerea rolului preşedintelui şi al 
CSM în numirea/revocarea procurorilor de rang înalt, renunţarea la schema de pensionare anticipată a 
procurorilor, eliminarea sau redefinirea prevederilor care le permit procurorilor şefi să invalideze, ca 
neîntemeiate, soluţiile procurorilor. Experţii Comisiei de la Veneţia consideră că noile prevederi ar putea conduce 
la o presiune excesivă asupra judecătorilor şi procurorilor, subminând independenţa sistemului judiciar şi a 
membrilor săi. 
(Sursa: Digi 24)  
 

 Tudorel Toader, noi precizări privind OUG: Preşedintele cunoştea sau ar fi trebuit să cunoască. OUG este o 
lege civilă şi nu penală, nu poate retroactivă 
Tudorel Toader vine cu noi precizări privind OUG pe legile justiţiei şi subliniază că Klaus Iohannis ar fi trebuit să 
cunoască chestiuni legate de modificările necesare pe care Ordonanţa le aduce, precum amânarea pensionării 
magistraţilor, faţă de care Comisia de la Veneţia s-a declarat favorabilă. 
„Simple precizări referitoare la OUG pentru modificarea Legilor justiţiei: 
Preşedintele Republicii cunoştea sau ar fi trebuit să cunoască următoarele: 
În lipsa OUG, ar fi intrat în vigoarea Legea nr.242/2018, ar fi creat dreptul magistraţilor de pensionare anticipată la 
20 de ani de activitate, contrar recomandării Comisiei de la Veneţia, contrar „îngrijorărilor prezidenţiale „ situaţie 
în care peste 2000 de magistraţi ar fi dobândit vocaţie la pensionarea anticipată, existând riscul real de creare a 
unui deficit de personal. 
 În acelaşi timp, în acord cu recomandările Comisiei de la Veneţia, prin OUG: 
- se asigură stabilitate membrilor aleşi din CSM, prin aceea că nu mai pot fi revocaţi pe motive subiective, 
constând în pierderea încrederii din partea celor care i-au ales; 
- se consacră în mod explicit, faptul că reprezentanţii societăţii civile participă cu drept de vot, la lucrările plenului 
CSM; 
- se prevede faptul că procurorii de la DNA şi DIICOT nu mai pot fi revocaţi în situaţia aplicării celei mai uşoare 
sancţiuni, cu avertismentul; 
- se prevede transmiterea în direct a interviului susţinut de către candidaţii pentru funcţiile de rang înalt, din 
cadrul Ministerului public ! 
Fără a fi examinat şi avizat OUG, Comisia de la Veneţia a reţinut rezolvarea parţială a problemei pensionării 
anticipate a magistraţilor, declarându-se favorabilă abrogării acestei prevederi legale. În mod formal, OUG 
urmează să fie transmisă Comisiei de la Veneţia spre examinare şi avizare, aviz care ar urma să fie adoptat la 
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Plenara din decembrie 2018 ! În acelaşi timp, OUG a uniformizat cerinţa de vechime în magistratură, pentru 
procurorii cu funcţii de execuţie din cadrul PÎCCJ, DNA şi DIICOT, vechime care trebuie să fie de 10 ani. 
Pentru funcţiile de conducere se prevede o vechime de 15 ani, spre deosebire de prevederile Legii 242/2018, care 
stabileau o vechime de 18 ani pentru procurorii de la PÎCCJ”, a scris ministrul Justiţiei pe Facebook. 
Tudorel Toader a mai adăugat că OUG se aplica oricum doar în viitor pentru că este o lege civilă, însă consideră că 
o eventuală nouă modificare a legilor justiţiei ar trebui să vizeze necesitatea gradului profesional pentru parchetul 
de pe lângă Curtea de Apel. 
 „În repetate rânduri am subliniat cerinţa distincţiilor necesare dintre legea civilă şi legea penală ! OUG este o lege 
civilă şi nu penală, iar pe cale de consecinţă se înţelege faptul că nu poate retroactiva, nu afectează stabilitate 
dobândită în condiţiile legii ! Neafectând stabilitatea dobândită în condiţiile legii, cerinţa celor 10 ani vechime 
pentru procurorii de la PÎCCJ, este incidentă zecilor de procurori delegaţi de către procurorul general al PÎCCJ, iar 
pe viitor se va aplica faţă de toţi cei care doresc să devină procurori în cadrul PÎCCJ ! Consider că o eventuală nouă 
modificare a legilor justiţiei, ar trebui ca pe lângă cerinţa vechimii în magistratură, pentru procurorii de la PÎCCJ, 
DNA şi DIICOT, să se prevadă şi cerinţa gradului profesional corespunzător parchetului de pe lângă Curtea de 
Apel”, a mai scris Tudorel Toader. 
Precizările vin după ce preşedintele Klaus Iohannis a reacţionat vineri, după avizul Comisiei de la Veneţia, spunând 
că prevederile din Ordonanţă sunt "un nou episod dintr-un lung şir de decizii controversate" ale ministrului 
Tudorel Toader, motiv pentru care acesta trebuie să îşi prezinte demisia. 
(Sursa: Mediafax)  
 

 Deplasările externe la Senat, scăpate de sub control/ Tăriceanu: Suntem într-o situaţie de criză financiară. Mi 
se pare că e puţin cam lărgită gura pungii 
Conducerea Senatului a luat act, în cea mai recentă şedinţă a Biroului Permanent, de faptul că dacă va fi menţinut 
ritmul actual al deplasărilor externe, în octombrie, vor epuiza toate fondurile pentru vizitele oficiale în străinătate. 
Călin Popescu Tăriceanu a afirmat că este o "criză financiară". 
"Ni se cam termină banii. În ciuda acestui lucru, recunosc că am eşuat în a controla deplasările şi de a ţine în frâu 
aceste cheltuieli. Cert este faptul că bugetul de anul acesta, fiind aproape dublu faţă de bugetul de anul trecut, de 
acum doi ani şi aproape de două ori şi jumătate mai mare decât bugetul din 2016, în octombrie vom termina 
banii, vom cheltui toţi banii pe anul acesta pe deplasări externe şi aproape toţi banii pe diurnă", a informat 
chestorul Senatului, Tanczos Barna (UDMR), în şedinţa Biroului Permanent din 15 octombrie, potrivit stenogramei 
consultată de MEDIAFAX. 
Senatorul UDMR a prezentat şi o situaţie a cheltuielilor privind deplasările în străinătate la data de 15 octombrie. 
"Avem anul acesta un buget de 2.070.000 de lei pentru deplasări externe, faţă de 1.000.000 anul trecut, 900.000 
acum doi ani, 1.100.000 acum trei ani sau 1.000.000 acum patru ani. În ciuda acestui fapt, banii, dacă ritmul este 
menţinut de colegi şi deplasările nu se vor opri, se vor termina în octombrie (…) La diurnă, probabil, putem să 
facem o mică economie, dar la cheltuieli materiale luna asta, dacă mai venim cu două seturi de aprobări, mai mult 
ca sigur se vor termina banii", a menţionat Tanczos Barna. 
În discuţia privind execuţia bugetară a deplasărilor externe a intervenit şi preşedintele Senatului, Călin Popescu 
Tăriceanu. 
"Deci trebuie să mai periem puţin participările la diferite reuniuni externe, da? Ăsta ar fi mesajul", i s-a adresat 
Tăriceanu lui Tanczos. 
În acest context, "UDMR-ul nu mai pleacă", a replicat senatorul Uniunii Democrate a Maghiarilor. 
"UDMR-ul nu mai pleacă, în semn de protest", a reacţionat, în timpul şedinţei, şeful Senatului. 
Senatorul PSD Gabriela Creţu a intervenit şi a spus că una din explicaţii este faptul că de la 1 iulie 2018 a început 
dimensiunea parlamentară a Preşedinţiei exercitată de România la Consiliul UE, şi acest lucru presupune deplasări 
suplimentare în străinătate faţă de ritmul normal. 
"Există un sistem, trebuie să te duci la reuniuni ca să preiei, dacă nu te duci la reuniuni, nu poţi prelua", a afirmat 
Creţu. 
Tanczos Barna le-a propus senatorilor două soluţii. 
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"Una dintre soluţii ar fi să ne concentrăm pe reuniunile europene şi să reducem cât se poate de mult cheltuielile 
pentru deplasările în alte state decât statele membre sau alte acţiuni decât cele legate de pregătirea preşedinţiei. 
Ne concentrăm pe cele care vizează pregătirea preşedinţiei şi mai avem două luni, aproape, strictul necesar. Sau 
suplimentăm bugetul din alte surse şi creştem de 2,5 ori bugetul faţă de anul trecut. Sunt cele două variante pe 
care le pot propune", a spus senatorul UDMR. 
Tăriceanu a concluzionat că este o "criză financiară". 
"Ştiţi ce se întâmplă? Suntem într-o situaţie de criză financiară, da? Nu mai vorbesc de celelalte, care domină tot 
timpul", a declarat Tăriceanu. 
Liderul grupului PSD din Senat, Şerban Nicolae, a pledat pentru împărţirea cheltuielilor între Senat şi Camera 
Deputaţilor. 
"Am o rugăminte. Vizitele de pregătire la Bruxelles, la Parlamentul European, în perspectiva pregătirii, n-ar trebui 
să privească doar Senatul. Bănuiesc că activităţile care se vor face la nivelul dimensiunii parlamentare a 
preşedinţiei României la Consiliul Uniunii Europene sunt comune şi ar putea să fie găsită o soluţie de echilibru, în 
aşa fel încât pregătirea să se facă colegial, împreună cu cei de la Cameră. S-ar putea ca ei să nu fie în criza 
bugetară în care suntem noi", a spus Nicolae. 
În aceeaşi şedinţă a Biroului Permanent, secretarul Senatului, Marcel Vela (PNL), a apreciat, cu privire la un 
eveniment care urmează să fie găzduit de Senat în 2019 că "un pic de şurub la cheltuieli ar fi necesar". 
"Eu v-aş ruga pentru şedinţa următoare să ne detaliaţi un pic devizul, pentru că mi se pare destul de generos. Flori 
de 75.000.000 de lei vechi, cadouri 120.000, un miliard două sute. Acum, nu ştiu dacă sunt din aur, din argint, dar, 
dacă tot avem grijă de buget, trebuie să avem grijă un pic şi de produsele şi de gospodărirea bugetului, că este 
uşor sub umbrela Uniunii Europene, preşedinţiei, noi n-avem voie să comentăm, să ne opunem, OK, dar, totuşi, 
un pic de şurub la cheltuieli ar fi necesar", le-a transmis Vela colegilor. 
Contactat de MEDIAFAX, Marcel Vela a declarat că s-a referit la o reuniune care va avea loc în luna ianuarie a 
anului 2019, la care vor participa membri din Parlamentele statelor membre ale UE, pentru care nu au fost 
cheltuiţi încă banii, iar discuţia din Biroul Permanent al Senatului a fost numai despre costurile estimative. 
Potrivit stenogramei, Tăriceanu a spus, în şedinţa menţionată, că România nu este atât de săracă încât să se facă 
de râs, dar că şi lui i se pare că "e puţin cam lărgită gura pungii". 
"Domnule Vela, mulţumesc pentru intervenţie. Eu vreau numai o remarcă de principiu să fac, şi anume: România 
nu este chiar atât de săracă încât să se facă de râs la o astfel de manifestare, pe de o parte. Pe de altă parte, sigur 
că dacă avem bani nu trebuie să aruncăm cu ei, şi mi se pare şi mie că e puţin cam lărgită gura pungii, adică 
trebuie câte un cadou, să ştiţi că peste tot unde am fost am văzut, pe perioada preşedinţiilor rotative se practică 
acest lucru, oferirea unor cadouri simbolice, dar sigur că aici nu trebuie să ne întrecem în a depăşi costurile pe 
care le-au avut ceilalţi", a afirmat preşedintele Senatului. 
Vela a spus că "devizul este umflat" şi el nu a primit niciodată, în deplasările externe, cadouri de 100 de euro 
bucata. 
"Un miliard două sute bani vechi, împărţit la 260 de participanţi (…) rezultă cam 100 de euro cadoul pentru fiecare 
participant. Am participat şi eu la întâlniri la Bruxelles, n-am primit niciodată cadouri de asemenea valoare. Din 
start vă spun că devizul este umflat şi propun reanalizarea lui săptămâna viitoare", a indicat liberalul. 
"Bine. O să dezumflăm devizul, dar eu vă rog, haideţi că am depăşit de mult punctul ăsta, să ne vedem mai 
departe de ordinea de zi", a închis Tăriceanu discuţia. 
(Sursa: Mediafax)  
 

 DOCUMENT - Sesizarea oficială depusă de Dăncilă la CCR, legată de completele de cinci judecători: ÎCCJ şi-a 
stabilit propriile reguli 
Instanţa Supremă şi-a stabilit propriile reguli, încă din 2014, în ceea ce priveşte completele de 5 judecători şi 
refuză intenţionat să aplice modificările legale, se arată în sesizarea depusă de premierul Viorica Dăncilă la CCR, 
document obţinut de MEDIAFAX. 
Pe 2 octombrie, premierul Viorica Dăncilă a sesizat CCR în legătură cu existenţa unui conflict juridic între 
Parlament şi Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie (ÎCCJ) cu privire la formarea completelor de cinci judecători de la 
instanţa supremă. 
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Controversele au început după ce a intrat în vigoare Legea 304/2004 de modificare a legii privind organizare 
judiciară. Aceasta prevede că vicepreşedintele Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie şi preşedintele Secţiei Penale nu 
mai conduc completele de 5 judecători, ci toţi magistraţii din complet sunt traşi la sorţi. 
Preşedintele Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie, Cristina Tarcea, a anunţat că modificările legislative aduse Legii 
nr.304/2004 nu conţin norme tranzitorii în cazul formării completelor de 5 judecatori aşa că schimbările intră în 
vigoare abia anul viitor. 
Din sesizarea, obţinută de MEDIAFAX, depusă la Curtea Constituţională de premierul Viorica Dăncilă: 
-considerăm că neaplicarea de către înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, în privinţa completelor de 5 judecători, a 
legii astfel cum a fost adoptată în Parlament, împreună cu refuzul explicit de a modifica configuraţia completelor 
în acord cu prevederile legale, reprezintă o depăşire de către instanţa supremă a atribuţiilor sale constituţionale 
prin arogarea unor atribuţii care revin Parlamentului, situaţie care este de natură să creeze un conflict juridic de 
natură constituţională. 
-în practică, Colegiul de conducere al Înaltei Curţi de Casaţie şi Justiţie a stabilit în februarie 2014, un alt sens al 
alin 5 art 32 din Legea nr 304/2004, reţinând că persoanele enumerate acolo să fie considerate ca făcând parte 
"de drept" din compunerea completurilor de 5 judecători. 
- în baza acestei interpretări a Colegiului de conducere a ÎCCJ, începând cu februarie 2014, (dată cu vădită 
încălcare a legii), odată cu intrarea în vigoare a Legii 255/2013, în completele de 5 judecători, desemnarea prin 
“tragere la sorţi, în şedinţă publică” a avut loc doar pentru 4 membri titulari, cel de-al cincilea membru fiind 
considerat „de drept” preşedintele ÎCCJ, vicepreşedinţii sau şefii de secţie. 
-acest conflict de natură constituţională poate fi plasat/analizat pe două coordonate: în primul rând, şi cel mai 
evident, este vorba despre o înfrângere sistematică a voinţei legiuitorului şi chiar a Curţii Constituţionale, în al 
doilea rând, mai puţin evident, dar la fel sau poate chiar mai grav, înfrângerea garanţiilor constituţionale ale 
accesului liber la justiţie, care are vocaţie de drept, dar şi de principiu constituţional, aplicabil tuturor drepturilor 
fundamentale. 
-făcând totală abstracţie de dispoziţiile exprese ale legii, şi de competenţa sa astfel cum este circumscrisă de art 
126 din Constituţie, ÎCCJ a procedat, în mod continuu, din 2014, prin Colegiul de conducere, potrivit unei “reguli” 
proprii, la stabilirea componenţei completelor de 5 judecători, pentru ca, prin ultima hotărâre a Colegiului de 
conducere să refuze explicit aplicarea imediată a noii legi, creând ea însăşi aşa zise norme tranzitorii care nu 
reprezintă altceva decât o consfinţire expresă a încălcării legii (Hotărârea din 89/04.09.2018) 
-nici măcar după ce în februarie 2018 Curtea Constituţională a statuat asupra sensului constituţional al normei 
aplicabile în materie, Colegiul de conducere al ÎCCJ nu doar că nu şi-a corectat practica în urma dezlegării 
obligatorii cu privire la înţelesul constitutional al art 32 alin 5 din legea 304/2004, dar a refuzat, în mod expres, să 
pună în aplicare şi noile prevederi legale, intrate în vigoare prin legea 207/2008. 
-prin Hot 89/04.09.2018 a Colegiului de conducere, Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie a decis să continue încălcarea 
legii, contrar voinţei Parlamentului şi cu ignorarea jurisprudenţei instanţei constituţionale şi a celei europene, 
aşadar art 1. din Constituţie care consacră valorile fundamentale statului român, stat de drept bazat pe principiul 
separaţiei şi echilibrului puterior în stat. 
Curtea Constituţională a României (CCR) va dezbate, pe 7 noiembrie, seizarea făcută de premierul Viorica Dăncilă 
în legătură cu un posibil conflict juridic între Parlament şi Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie (ÎCCJ) referitor la 
formarea completelor de cinci judecători de la instanţa supremă. 
(Sursa: Mediafax)  
 

 Comisia de constituţionalitate adoptă luni o opinie pe conflictul PG-Parlament sesizat la CCR 
Senatorii din Comisia de constituţionalitate vor adopta, luni, un punct de vedere, legat de conflictul între 
Ministerul Public şi Parlament, sesizat la CCR, cu privire la protocoalele SRI-PG din anii 2009 şi 2016, urmând ca 
opinia forului legislativ să fie aprobată de Biroul permanent al Senatului. 
Conflict PG-Parlament la CCR, pe protocoale. Senat: Comisia de constituţionalitate, opinie luni 
"Proiectul punctului de vedere asupra cererii de soluţionare a conflictului de natură constituţională dintre 
Ministerul Public - Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, pe de o parte, şi Parlamentul României, 
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Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie şi celelalte instanţe judecătoreşti, pe de altă parte", prevede ordinea de zi a 
Comisiei de constituţionalitate a Senatului publicată pe site-ul instituţiei. 
Termenul pentru prezentarea punctelor de vedere ale părţilor implicate în conflict a fost fixat pentru luni, 22 
octombrie. Ulterior Curtea Constituţională a României (CCR) va stabili o dată pentru şedinţa de judecată în care 
vor fi citate părţile implicate în conflict. 
Pe 8 octombrie, Curtea Constituţională a fost sesizată de către conducerea Camerei Deputaţilor cu o "cerere de 
soluţionare a unui conflict juridic de natură constituţională dintre Ministerul Public - Parchetul de pe lângă Înalta 
Curte de Casaţie şi Justiţie, pe de-o parte, şi Parlamentul României, Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie şi celelalte 
instanţe judecătoreşti, pe de altă parte", a anunţat atunci CCR. 
Înaintea sesizării Curţii, preşedintele Camerei Deputaţilor şi-a delegat atribuţiile vicepreşedintelui forului inferior 
al Parlamentului, Florin Iordache, decizia fiind publicată în Monitorul Oficial. 
Sesizarea Camerei Deptaţilor la CCR, cu privire la existenţa unui conflict între Parlament şi Ministerul Public, 
prevede, printre altele, că efectele protocoalelor continuă să se producă, chiar şi după denunţarea lor, potrivit 
documentului obţinut de MEDIAFAX. 
"Având în vedere că Ministerul Public- Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, prin semnarea 
protocoalelor secrete cu Serviciul Român de Informaţii, şi-a încălcat propriile competenţe constituţionale, şi, 
uzurpând competenţele Parlamentului, a învestit Serviciul Român de Informaţii cu competenţa de a desfăşura 
activităţi specifice organelor de cercetare penală, fapt interzis expres de legiuitor prin legea 42/1992 privind 
organizarea şi funcţionarea SRI", se arată în sesizarea Camerei Deputaţilor, la Curtea Constituţională. 
Sursa citată precizează că aceste protocoale secrete clasificate dintre Ministerul Public şi SRI nici nu au fost 
comunicate instanţelor şi nici nu au fost făcute publice, cu atât mai mult nu au fost publicate în Monitorul Oficial. 
Textul sesizării arată că procurorii generali, de la data semnării protocoalelor din 2009 şi 2016, Laura Codruţa 
Kovesi şi Augustin Lazăr, au uzurpat competenţa Parlamentului prin semnarea protocoalelor. 
În sesizare se face referire la toate prevederile legale post-decembriste care au scos serviciul secret din zona 
juridică. 
“Abia în 2016, prin Ordonanţa 6/2016 despre care s-a discutat în spaţiul public, SRI a primit competenţe de organ 
de cercetare penală specială, cum era în perioada comunistă însă şi acestea în limitele e care le vom expune, limite 
depăşite de protocolul din 2016”, precizează sursa menţionată. 
Sesizarea conţine istoricul celor două protocoale încheiate între Parchetul General şi SRI (2009 şi 2012). 
Referitor la protocolul din 2009, în sesizarea transmisă la CCR se arată că: "legea nu defineşte categoria 
“infracţiunilor ce au corespondent în ameninţările la adresa siguranţei naţionale, distinct de “infracţiuni împotriva 
siguranţei naţionale”, iar definiţia dată noţiunii de siguranţă naţională a fost la rândul său extinsă prin decizii 
secrete ale CSAT. (...) Cu alte cuvinte, PICCJ a reinviat o normă comunistă abrogata, repunând SRI în competenţele 
vechii Securităţi comuniste, contrar voinţei Parlamentului, care a legiferat în sensul repunerii justiţiei de vechile 
practici staliniste”. 
Legat de protocolul Ministerul Public- SRI, din anul 2012, în documentul menţionat prevede că acesta "extinde 
cooperarea SRI – Ministerul Public dincolo de limitele prevăzute de OUG6/2016". 
Totodată, "protocolul din 2016 reia practica vechiului protocol din 2009, prin care procurorii raportau SRI modul 
de valorificare a informaiilor primate. Prin această prevedere, procurorii devin subordonaţii ofiţerilor de 
informaţii", mai susţine sursa citată. 
Şi premierul Viorica Dăncilă a sesizat CCR, pe 2 octombrie, în legătură cu existenţa unui conflict juridic între 
Parlament şi Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie (ÎCCJ) cu privire la formarea completelor de cinci judecători de la 
instanţa supremă. Curtea Constituţională va dezbate, pe 7 noiembrie, sesizarea prim-ministrului cu privire la acest 
conflict. În şedinţa din 7 noiembrie a CCR părţile implicate în conflict sunt citate ca să susţină punctele de vedere. 
(Sursa: Mediafax)  
 

 Moment MULT AȘTEPTAT - Legea pentru combaterea spălării banilor, în plenul Camerei Deputaților 
Legea pentru combaterea spălării banilor apare pe ordinea de zi a plenului de luni al Camerei Deputaților, după ce 
adoptarea acesteia a fost amânată săptămâna trecută. Liviu Dragnea a explicat că deputații nu au votat, deoarece 
PNL și USR nu au fost de acord cu unele prevederi, scrie Mediafax. 
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De cealaltă parte, USR a susținut că proiectul de lege nu a primit votul deputaților pentru că PSD pierde 
majoritatea în forul inferior al Legislativului. 
Pe ordinea de zi a plenului de luni al Camerei Deputaților, figurează proiectul de lege pentru prevenirea şi 
combaterea spălării banilor şi finanţării terorismului, precum şi pentru modificarea şi completarea unor acte 
normative, potrivit site-ului instituției. 
Votul asupra inițiativei privind combaterea spălării banilor a fost amânat, în plenul de miercuri al Camerei 
Deputaților, motivul invocat fiind neprimirea raportului deputaților din Comisia juridică asupra proiectului de 
lege. 
Ulterior amânării votului, președintele PSD, Liviu Dragnea, a declarat că Legea privind combaterea spălării banilor 
nu a fost adoptată, fiindcă Opoziția este nemulțumită de unele amendamente, însă acestea sunt prevăzute expres 
în directiva UE și dacă nu sunt transpuse riscăm să continue procedura de infringement. 
"Din ce mi-a spus liderul grupului deputaților PSD, domnul Daniel Suciu, grupurile parlamentare PNL şi USR nu 
sunt de acord cu unele prevederi, dar ele sunt prevăzute în Directivă în mod explicit. Nici eu nu sunt de acord cu 
unele prevederi, dar sunt prevăzute în Directivă în mod explicit. Şi s-a stabilit să mai fie discuţii săptămâna aceasta 
sau începutul săptămânii viitoare, pentru că există riscul, dacă nu introducem în lege prevederile care sunt 
explicite în Directivă, să se continue procesul de infringement, ceea ce nu ar fi de dorit", a declarat Liviu Dragnea, 
miercuri la Parlament. 
În replică, deputatul USR, Stelian Ion, a declarat, miercuri, la Parlament, că Liviu Dragnea, pierde majoritatea, "cel 
puțin" în rândul deputaților. 
"Ceea ce a spus Liviu Dragnea este parțial adevărat în sensul că, într-adevăr, noi ne-am opus pe anumite chestiuni 
și am fi votat împotrivă în plen. Știți foarte bine că au trecut toate multe proiecte față de care noi ne-am opus, de 
fiecare dată, argumentat. Acelea au trecut la vot. Ce trebuie să se înțeleagă este că Liviu Dragnea, cel puțin în 
Camera Deputaților, pierde majoritatea. Acest proiect, chiar cu opoziția noastră și a PNL, dacă ar fi avut 
majoritatea pe care a folosit-o de atâtea ori ar fi putut trece. Nu are majoritatea, nu trece, ceea ce este grav, 
pentru că România poate fi condamnată pentru această chestiune legată de implementarea unei directive", a 
spus Stelian Ion. 
La rândul său, Călin Popescu Tăriceanu a afirmat, vineri, într-o conferință de presă la Bistrița, că ALDE susține 
Legea pentru combaterea spălării banilor, însă aceasta trebuie să respecte principiile statului de drept și că legea 
nu poate încălca drepturile și libertățile individuale, așa cum s-a întâmplat în România ultimilor 10 ani. 
"Legea spălării banilor trebuie să respecte principiile statului de drept. Când vorbim de principiile statului de 
drept, pentru noi ca liberali, principiul esențial este de apărare a drepturilor și libertăților individuale. Nu se pot 
încălca aceste drepturi așa cum s-a făcut în România ultimilor 10 ani, printr-o bătaie de joc la adresa cetățenilor cu 
procese fabricate, cu probe false, cu ascultări telefonice și așa mai departe. Orice lege trebuie să respecte aceste 
norme esențiale care sunt respectate peste tot în Europa, în UE", a declarat președintele ALDE, întrebat dacă 
susține proiectul de lege. 
Comisia Juridică a Camerei Deputaților a admis, marți, amendamente care introduc în legea privind spălarea 
banilor o categorie intitulată "persoanelor expuse public", din care face parte Președintele României, membrii 
Guvernului, parlamentarii, conducerile partidelor și judecătorii CCR. 
Pe 19 iulie, Comisia Europeană a anunţat că trimite România, Grecia şi Irlanda în faţa Curţii de Justiţie a UE pentru 
că nu au pus în aplicare normele în materie de combatere a spălării banilor, se arată într-un comunicat de presă 
publicat pe site-ul instituţiei. 
Termenul pentru transpunerea de către statele membre în legislaţiile lor naţionale a celei de-a patra directive 
europene privind combaterea spălării banilor a fost 26 iunie 2017. 
(Sursa: stiripesurse.ro)  
 

 CUTREMUR în PSD: patru consilieri generali, fideli Gabrielei Firea, EXCLUȘI din partid 
Organizația PSD Sector 5 anunță excluderea din partid a patru consilieri generali din Primăria Generală a Capitalei. 
Aceștia au jucat de partea Gabrielei Firea, iar organizația PSD Sector 5 arată că și-au încălcat mandatul prin 
voturile din Consiliul General. 
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”In sedintele succesive din 19.10.2018, Biroul Permanent si Comitetul Executiv al PSD Sector 5 au aprobat, in 
unanimitate, excluderea din partid a membrilor Florea Ancuta Doina, Pavel Marius Adrian, Sandulescu Nina si 
Suhan Valeriu Nicolae, pentru voturi repetate impotriva intereselor legitime ale cetatenilor Sectorului 5, care i-au 
trimis sa ii reprezinte in Consiliul General al Municipiului Bucuresti. 
Daca sanctiunea de retragere a sprijinului politic, aplicata acestora la inceputul lunii aprilie 2018, ar fi fost pusa pe 
ordinea de zi a PSD Bucuresti si a Consiliului General al Municipiului Bucuresti, nu ar fi fost posibila aceasta jignire 
incalificabila adusa celor peste 300.000 de oameni care traiesc in Sectorul 5 al Capitalei.”, arată organizația PSD 
Sector 5. 
(Sursa: stiripesurse.ro)  
 

 Raport ingrijorator al Bancii Mondiale: 1,1 milioane de romani traiesc intr-o saracie extrema 
Aproximativ 1,1 milioane de romani traiau intr-o saracie extrema, in 2015, anul pentru care exista cele mai 
recente date, potrivit unui raport al Bancii Mondiale, care ia in calcul 177 de tari si care a fost publicat in 
octombrie. 
Astfel, rata saraciei extreme era de 5,7%, respectiv 5,7% din populatia Romaniei traia cu cel mult 1,9 dolari pe zi 
(7,6 lei), in 2015. 
In plus, decalajul de saracie era de 1,9%, in Romania, in 2015, mai arata Raportul Bianual al Bancii Mondiale 
privind Saracia si Prosperitatea Comuna, "Asamblarea pieselor din puzzle-ul saraciei" ("Piecing Together the 
Poverty Puzzle"). 
 
Cum s-au facut calculele 
Acest indicator arata deficitul de consum mediu al populatiei, respectiv masoara distanta medie fata de pragul 
saraciei, unde persoanele aflate deasupra pragului saraciei au o distanta de zero. Indicatorul reflecta atat 
ponderea celor saraci, cat si consumul mediu zilnic al celor saraci, dar este exprimat ca deficit mediu in randul 
intregii populatii. 
In aceste conditii, raportul dintre decalajul de saracie si rata de saracie extrema era de 33,4% la nivelul Romaniei, 
respectiv de 1,265 de dolari (5 lei) . Acest raport reprezinta deficitul mediu de consum al celor saraci. De exemplu, 
in cazul in care deficitul mediu al celor saraci este de 0,25, atunci indivizii saraci consuma in medie cu 25% mai 
putin decat pragul saraciei extreme conform standardelor internationale sau 1,43 dolari pe zi. 
 
In scadere la nivel global 
Rata saraciei extreme, la nivel global, a scazut in mod substantial, in ultimii ani, de la 36% din populatia lumii in 
1990 la 10% in 2015, potrivit Raportului Bianual al Bancii Mondiale. Saracia extrema este definita ca traiul cu mai 
putin de 1,90 dolari/zi, pana in anul 2030. 
Cu toate acestea, ritmul de scadere a saraciei extreme a incetinit, dupa cum a avertizat Banca Mondiala pe 19 
septembrie. 
In plus, acum trei ani, 26,2% din populatia lumii, reprezentand peste 1,9 miliarde de persoane, traia cu mai putin 
de 3,20 dolari/zi (12,8 lei), iar aproape 46% din populatia lumii traia atunci cu mai putin de 5,50 dolari/zi (22 de 
lei) . 
(Sursa: ziare.com)  
 

 Dacian Cioloş şi Dan Barna au discutat despre posibilitatea de a candida pe liste comune la europarlamentare. 
Cum au decurs negocierile 
Preşedintele USR, Dan Barna, şi fostul premier Dacian Cioloş au confirmat, pentru MEDIAFAX, au vorbit, duminică, 
despre posibilitatea ca cele două partide să candideze pe liste comune la alegerile europarlamentare din 2019, 
însă discuţiile nu s-au concretizat cu o decizie în acest sens. 
"Da, am avut o discuţie (cu Dacian Cioloş - n.r.). Am discutat despre posibilităţile de colaborare din perioada 
următoare, evident şi despre europarlamentare, care este obiectivul politic electoral viitor. Când discuţiile vor 
ajunge la o hotărâre, vă vom anunţa", a declarat Dan Barna, duminică pentru MEDIAFAX. 
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Întrebat dacă USR va participa sigur la alegerile pentru Parlamentul European şi câte mandate speră să obţină, 
liderul Uniunii a răspuns: "Nu ştiu, asta vedeţi şi dvs. din procentele pe care le avem. În sondaje, vorbesc pentru 
USR, suntem undeva în jur de 10-12%, deci între 3-4-5 locuri posibile” . (...) O să măsurăm în perioada următoare şi 
o să vedem (câte mandate ar putea obţine dacă USR şi MRÎ vor candida pe liste comune - n.r.)". 
 Discuţiile între cei doi au fost confirmate şi de fostul premier tehnocrat şi fondator al Mişcării România Împreună, 
Dacian Cioloş. 
"Discuţiile noastre sunt frecvente. Şi formale, Şi informale. Studiem modalităţi de colaborare. În niciun caz fuziune. 
Luăm în calcul, dar nu am decis încă (întrebat de candidaturi pe liste comune la europarlamentare - n.r.)", a spus 
Cioloş, duminică, pentru MEDIAFAX. 
Chestionat de MEDIAFAX despre posibilitatea susţinerii candidaturii sale la alegerile prezidenţiale, Cioloş a 
replicat: "Nu am discutat despre asta (cu Dan Barna - n.r.)". 
Deputatul USR Claudiu Năsui spunea, sâmbătă, pentru MEDIAFAX, că este inevitabilă fuziunea între partidul 
fostului premier Dacian Cioloş, Mişcarea România Împreună (MRÎ) şi USR. În opinia acestuia, cele două partide ar 
trebui să candideze pe liste comune la alegerile europarlamentare. 
Fondatorul Mişcării România Împreună (RO+), Dacian Cioloş, a afirmat marţi, la Iaşi, că nu exclude o candidatură 
la alegerile prezidenţiale din 2019, dar a dat de înţeles că încă nu a luat o hotărâre în acest sens şi că nu şi-ar dori, 
printr-o astfel de decizie, să fragmenteze şi mai mult Opoziţia. 
"Sunt gata să candidez, nu mi-e teamă de lucrul acesta, dar o să o fac doar în măsura în care o să consider că 
lucrul acesta poate să ajute la câştigarea alegerilor de către forţele politice care vor să ducă România înspre 
modernizare", a spus Cioloş, potrivit site-ului MRÎ. 
(Sursa: Mediafax)  
 

 Gabriela Firea, în vizită oficială la Tokyo pentru „managementul traficului” 
Primarul general Gabriela Firea va efectua, în perioada 22-27 octombrie, o vizită oficială la Tokyo, relatează 
News.ro. 
În această perioadă, primarul Capitalei va avea întrevederi cu înalţi oficiali japonezi, împreună cu care va aborda 
teme precum managementul traficului, smart-city, planificare urbană, reducerea riscului seismic, modernizarea 
sistemului de alimentare cu energie termică, dezvoltarea programului “Energie Verde pentru spitale”, dar şi 
proiecte comune în domeniul educaţiei, precizează un comunicat al Primăriei. 
Gabriela Firea va avea întâlniri cu Yuriko Koike, guvernatorul Metropolei Tokyo, cu Yoshihiko Isozaki, ministrul de 
stat pentru economie, cu Nobumitsu Hayashi, viceguvernatorul Băncii Japoneze pentru Cooperare Internaţională, 
cu Masafumi Nakada, manager senior, Bancă Comercială Nippon Export and Investment Insurance, precum şi cu 
Yoji Maruyama, ministrul adjunct pentru învăţământ elementar şi secundar. 
Primarul general va avea o întrevedere şi cu reprezentanţii companiei japoneze Itochu Corporation, cu care 
municipalitatea a semnat la sfârşitul anului trecut un memorandum în vederea modernizării sistemului centralizat 
de alimentare cu energie termică din Bucureşti. Investiţia urmează a fi asigurată dintr-un împrumut acordat de 
Guvernul japonez, prin Banca Japoneză pentru Cooperare Internaţională. 
(Sursa: News.ro)  
 

 Primul congres al partidului condus de Victor Ponta, Pro România. Fostul preşedinte social-democrat exclude 
o candidatură la cea mai înaltă funcţie în stat 
Victor Ponta a fost ales preşedinte al Pro România la primul Congres Naţional al partidului. La finalul 
evenimentului acesta a declarat că va deschide lista candidaţilor, la alegerile europarlamentare, însă se va retrage 
ulterior, precizând că nu se va înscrie în cursa pentru prezidenţiale. 
"Voi fi chiar locul 1 pe listă la europarlamentare, însă doar ca să încurajez colegii. Eu voi rămâne în Bucureşti, 
pentru că proiectul meu este să merg la Iaşi, Craiova şi alte oraşe pentru a construi la nivel naţional", a declarat 
Ponta, într-o intervenţie pentru România TV, la finalul Congresului Pro România care a avut loc duminică la 
Romexpo. 
Întrebat dacă va candida la alegerile prezidenţiale, Victor Ponta a răspuns: "Nu. Pe mine nu. O să luăm aşa serios 
toată această construcţie, dar vom avea un candidat cu care eu, Victor Ponta, mă voi mândri şi dacă PSD rămâne 
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în situaţia actuală, cred că vom intra în turul doi. Candidatul va fi un om competent şi mult mai activ decât 
preşedintele actual (chestionat dacă va fi bărbat sau femeie candidatul Pro România la prezidenţiale - n.r.)". 
 Candidaţii pentru alegerile europarlamentare din 2019 ai formaţiunii vor fi anunţati la o dată ulterioară. 

 
Victor Ponta a fost ales pentru funcţia de preşedinte al Pro România cu 871 voturi "pentru", 5 fiind anulate. În 
total au fost exprimate 876 de voturi. În funcţiile de Prim-vicepreşedinte ai formaţiunii au fost aleşi Daniel 
Constantin, Sorin Câmpeanu şi Nicolae Bănicioiu. 
Pro România s-a reunit, duminică, la Romexpo, în primul Congres naţional al formaţiunii, pentru a-şi alege 
conducerea partidului. Congresul a fost precedat de mai multe dezbateri cu societatea civilă, parteneri sociali şi 
mediul academic. 
Pentru funcţia de preşedinte al Pro România, Victor Ponta a fost singurul candidat. 
Primarul PSD al Sectorului 3 din Bucureşti, a fost şi el prezent la Congresul Pro România. Acesta le-a vorbit 
membrilor de partid că este "trendy" să fii anti-naţionalist iar "dacă vorbeşti de rău România la Bruxelles e aşa un 
act de fineţe. Eşti modern". 
Robert Negoiţă s-a numărat printre contestatarii lui Liviu Dragnea la şefia PSD, alături de Gabriela Firea, Adrian 
Ţuţuianu şi Paul Stănescu. După ce Dragnea a primit votul de încredere la preşedinţia partidului, în CEx-ul din 21 
septembrie, Negoiţă a spus, întrebat fiind dacă i-a cerut demisia liderului PSD, că "în cadrul CEx nu neapărat. Am 
fost într-un cadrul colegial. Am discutat. E pentru prima dată când am discutat deschis, când a fost o dezbatere 
reală". 
La Congresul Pro România a fost adoptat noul statut al partidului. Totodată, fostul premier Victor Ponta le-a 
prezentat colegilor săi în cadrul congresului aplicaţia lansată "Pro România". 
(Sursa: Mediafax)  
 

 Protest în Piaţa Victoriei faţă de OUG 92 pe legile justiţiei: Vrem justiţie liberă, neataşată politic/ Simultan, 
oamenii au ieşit în Timişoara şi Cluj-Napoca 
Câteva sute de persoane protestează, la ora transmiterii ştirii, în Piaţa Victoriei din Capitală, faţă de OUG pe legile 
justiţiei care, spun ei, este mult mai gravă decât Ordonanţa 13. Protestatarii susţin că vor o justiţie neafliată 
politic, care să-şi urmeze cursul firesc. 
Câteva zeci de protestatari se află, la ora transmiterii ştirii, în Piaţa Victoriei din Capitală, pentru a protesta faţă de 
Ordonanţa pe legile justiţiei. „Justiţie!”, „Cât de javră poţi să fii să gazezi nişte copii” sunt doar câteva dintre 
mesajele pe care le scandează aceştia. De asemenea, protestatarii au adus un banner de mari dimensiuni pe care 
scrie „Independenţa procurorilor”. 
„Sunt pentru justiţie şi democraţie. Cred că sunt nişte lucruri de bun simţ, normale pe care le-am aşteptat de 28 de 
ani. Însă nu se întâmplă. Să nu mai vorbim de alte domenii în care nu s-a văzut nimic, cum ar fi sistemul de 
sănătate, învăţământul, infrastructura. De aceea prostestăm, măcar pentru faptul că justiţia trebuie să-şi urmeze 
cursul democratic. Să nu mai aţâţe cu ordonanţe, iar azi spunem una, mâine apare altceva. Pe noi toţi ar trebui să 
ne îngrijoreze. Sunt multe chestiuni care arată că justiţia nu mai poate fi aplicată corect, într-o singură măsură, ci 
cu dublă măsură. Asta vedem. Eu sunt din Cernavodă”, a spus Şerban Florin. 
O altă protestatară spune că OUG pentru legile justiţiei este mai gravă decât Ordonanţa 13, care a scos oamenii în 
stradă în urmă cu doi ani. 
„În seara aceasta suntem pentru justiţie. Vrem o justiţie liberă, independentă, neataşată politic. Sperăm să reuşim 
ceva, să fim înţeleşi. Cred că este mai gravă Ordonanţa pe legile justiţiei decât Ordonanţa 13”, a mai spus o 
protestatară. 
„Am ieşit pentru legile justiţiei, anti-mutilarea lor pe care o încearcă PSD de doi ani. Ordonanţa pentru legile 
justiţiei are efecte mai urâte decât renumita Ordonanţă 13, care a scos mii de oameni aici. E mult mai gravă. Ne 
afectează inclusiv nivelul de trai, pentru că o să fie liber la furat”, a spus altă femeie. 
„Pentru un singur om şi camarila lui de puşcăriabili, de doi ani, o guvernare întreagă încearcă să distrugă Justiţia. 
Au început cu OUG 13. Am ieşit în stradă şi i-am oprit. Au continuat cu Legile Justiţiei. Am ieşit în stradă şi Uniunea 
Europeană a reacţionat. Au încercat să ignore semnalele din Europa şi au adoptat Codurile Penale care îi scapă pe 
infractori. Am ieşit în stradă şi vocea noastră s-a auzit până la Comisia de la Veneţia. Acum, s-au întors de unde au 
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început: la OUG 92, care ameninţă activitatea DNA şi a Parchetului General”, se arată pe pagina de Facebook a 
protestului. 
 
Protest la Cluj şi Timişoara faţă de OUG care modfică legile justiţiei 
Aproximativ 200 de persoane protestează, duminică seara, în Piaţa Victoriei din Timişoara şi în Piaţa Unirii din 
Cluj-Napoca, faţă de OUG privind legile justiţiei şi faţă de decizia ÎCCJ de interzicere a protestelor spontane. 
Manifestanţii din Timişoara scandează “Demisia”, “Vrem spitale, nu catedrale”, “Păcat de sângele vărsat” şi ţin în 
mâini pancarte pe care scrie “Ne-aţi gazat, nu veţi scăpa”, precum şi steaguri tricolore şi se folosesc de vuvuzele 
pentru a face zgomot. 
“OUG 92/2018 ameninţă grav activitatea DNA şi a Parchetului General. Pentru dosarul Mineriadei, pentru 
violenţele din 10 august, pentru Tel Drum, Belina şi multe întrebări dureroare la care avem nevoie de răspuns, vă 
spunem: Nu veţi scăpa”, au scris pe facebook, organizatorii protestului din Timişoara, intitulat “Vă vom opri!”. 
În Piaţa Unirii din Cluj-Napoca, peste 100 de oameni protestează faţă de OUG privind modificarea Legilor justiţiei 
şi faţă de decizia ÎCCJ de interzicere a protestelor spontane. 
Protestatarii s-au adunat în Piaţa Unirii din oraş în jurul orelor 18 şi au declarat că nu sunt de acord cu interzicerea 
manifestaţiilor spontane de protest şi nici cu modificările aduse legilor justiţiei. 
"Ordonanţa de Urgenţă Toader ne întoarce înapoi în timp înainte de 1989. Nu putem fi de acord cu aşa ceva, cum 
nu putem fi de acord nici cu interzicerea protestelor spontane în România deoarece se încalcă libertatea de 
exprimare ceea ce este inadmisibil. Este obligaţia fiecărui cetăţean să apere ţara de instaurarea dictaturii", a spus 
unul dintre protestatari. 
Noile prevederi din Ordonanţa de urgenţă, care a fost publicată săptămâna trecută în Monitorul Oficial, impun o 
vechime de cel puţin 10 ani în magistratură pentru procurorii din Parchetul General, DNA şi DIICOT. 
(Sursa: Mediafax)  
 

 Barometrul Industrial: Industria şi-a revenit în septembrie; managerii nu sunt optimişti în privinţa redresării 
uniforme a industriei în următoarele luni 
Industria din România şi-a revenit, după patru luni de activitate slabă, dar, pe de altă parte, managerii nu par 
convinşi că redresarea va fi lină şi uniformă în perioada următoare, reiese din datele Barometrului Industrial, 
publicate luni. 
Pe segmentul producţiei, sursa citată arată că numărul comenzilor noi şi-a revenit mai puternic decât volumul 
producţiei. Astfel, au ieşit din zona negativă de 49 de puncte în august, urcând la 59, în septembrie. 
De asemenea, comenzile pentru export care în august scăzuseră la un indice de 47, nivelul cel mai scăzut din 
ultimele 12 luni, au urcat în septembrie la 54. "Avansul este important pentru că semnalează trecerea de la 
contracţie la creştere, dar saltul este relativ slab şi se află sub media istorică de 57 de puncte din ultimii trei 
ani", se notează în datele citate. 
Totodată, importurile de materii prime au crescut cu un ritm mai viguros decât exporturile. După ce au înregistrat 
un scor de 51, în august, acestea au ajuns la 62, în septembrie. 
La capitolul forţei de muncă, Barometrul Industrial relevă faptul că numărul de angajaţi a ieşit din comprimarea 
de 44 de puncte şi a revenit la 50, lucru care semnalează un echilibru între expansiune şi contracţie. "Cu rare 
excepţii, mişcările de personal în industrie se caracterizează prin scăderi cu amplitudine relativ mică şi apoi 
reveniri la nivelul iniţial, fără perioade de expansiune semnificativă sau neîntreruptă a numărului de angajaţi. 
Trenarea se explică prin lipsa investiţiilor la scară largă şi prin flexibilitatea redusă a pieţei muncii", se precizează 
în comunicat. 
În ceea ce priveşte costurile şi veniturile, dacă pe primul segment acestea au urcat de la 67 la 70 de puncte în 
zona de expansiune, odată cu volumul producţiei şi al importurilor de materii prime, preţurile încasate de către 
firme au atins şi nivelul cel mai ridicat din ultimele trei luni, de la 57 în iulie, la 60 în septembrie. În aceste condiţii, 
indicatorul rămâne deocamdată aproape de media din primele opt luni ale anului. 
Indexul de optimism al managerilor a crescut până la 60, în septembrie, de la 56 cât era în august. Cu toate 
acestea, scorul se află mult sub media primelor opt luni (64 de puncte). 
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Comparativ cu luna august, în septembrie managerii au fost mai optimişti în legătură cu ceea ce îi aşteaptă 
peste şase luni în materie de comenzi, producţie sau preţuri pe care speră să le încaseze. În acelaşi timp, se 
arată mai puţin optimişti cu privire la exporturi, la nivelul costurilor de producţie, la importuri şi la numărul de 
angajaţi. "În esenţă, aşteptările managerilor rămân volatile. Nu e neapărat un semn rău. Arată că aşteptările ţin 
cont de fluctuaţiile realităţii, iar puţină teamă contribuie la supravieţuire", se arată în concluziile Barometrului 
Industrial. 
Începând din 2014, în fiecare lună, IRSOP şi SNSPA întreabă un eşantion de manageri dacă în firma lor producţia, 
comenzile, stocurile, angajările şi alţi parametrii au crescut sau au scăzut faţă de luna precedentă. Indexul este 
bazat pe raportul net dintre răspunsuri semnalează expansiune dacă trece de 50 de puncte şi de contracţie dacă 
scade sub 50.  
(Sursa: Agerpres)  
 

 Viorica Dăncilă, întrevedere cu premierul statului Kuweit; discuţii axate pe evoluţiile de securitate 
Premierul Viorica Dăncilă a avut duminică o întrevedere cu prim-ministrul Statului Kuweit, şeicul Jaber Mubarak 
Al-Hamad Al-Sabah, discuţiile celor doi oficiali concentrându-se pe aspecte legate de consolidarea şi aprofundarea 
cooperării bilaterale în plan economic şi sectorial, precum şi pe aspecte legate de evoluţiile de securitate la nivel 
regional şi internaţional. 
Potrivit unui comunicat al Guvernului remis AGERPRES, cei doi prim-miniştri au apreciat parcursul ascendent al 
relaţiilor româno-kuweitiene şi au discutat despre proiectele viitoare destinate consolidării dialogului politico-
diplomatic bilateral. De asemenea, au analizat posibilităţile de extindere a cooperării în diverse domenii de interes 
reciproc, în funcţie de nişele prioritare identificate în cadrul dialogului guvernamental şi la nivelul mediului de 
afaceri din cele două state. 
Premierul Viorica Dăncilă a reafirmat angajamentul său şi al Executivului de la Bucureşti pentru consolidarea 
relaţiilor României cu lumea arabă în ansamblu, obiectiv evidenţiat în Programul de Guvernare 2017-2020, care 
prevede intensificarea eforturilor diplomatice în această direcţie. De asemenea, a evidenţiat faptul că Statul 
Kuweit este un partener esenţial al României în regiunea Golfului, cu atât mai mult cu cât, începând de la data de 
1 ianuarie 2019, România va prelua Preşedinţia rotativă a Consiliului UE, relevă sursa citată. 
Cei doi oficiali s-au referit, de asemenea, la buna cooperare bilaterală în cadrul organismelor internaţionale, 
precum şi la posibilitatea susţinerii unor proiecte de interes pentru ambele state în cadrul acestor organizaţii. 
Totodată, au analizat căile de dezvoltare a relaţiilor economice şi comerciale bilaterale româno-kuweitiene, prin 
impulsionarea sectorului privat, în special prin încurajarea activă a oamenilor de afaceri kuweitieni de a investi în 
România. Premierul Viorica Dăncilă a transmis disponibilitatea părţii române de a dezvolta o serie de proiecte 
concrete în domenii precum: agricultură, transporturi, investiţii, industrie, infrastructură critică, energie, sănătate. 
Cu prilejul vizitei premierului Viorica Dăncilă în Statul Kuweit au fost semnate două acorduri de cooperare: 
Memorandumul de Înţelegere între Ministerul Afacerilor Externe al României şi Ministerul Afacerilor Externe al 
Statului Kuweit şi Memorandumul de Înţelegere privind cooperarea în domeniul turismului între Ministerul 
Turismului din România şi Ministerul Informaţiei - sectorul turism din Statul Kuweit. 
Premierul Viorica Dăncilă a avut duminică şi o întrevedere cu preşedintele Adunării Naţionale a Statului Kuweit, 
Marzouq Al Ghanim. 
Potrivit sursei citate, în cadrul discuţiilor a fost trecut în revistă stadiul relaţiilor bilaterale şi au fost apreciate 
progresele înregistrate pentru consolidarea acestora. Un accent deosebit a fost pus pe cooperarea parlamentară. 
În acest context, ambii oficiali au subliniat interesul pentru dinamizarea dialogului între cele două foruri 
legislative, în condiţiile aportului diplomaţiei parlamentare la întărirea cooperării bilaterale. Din această 
perspectivă, a fost convenită intensificarea, de o manieră pragmatică, a cooperării pe linie parlamentară, în scopul 
identificării instrumentelor şi formulelor optime pentru dinamizarea acestui format modern de colaborare 
bilaterală. 
Cei doi oficiali au avut de asemenea un schimb de opinii cu privire la evoluţiile regionale şi internaţionale, fiind 
analizate şi modalităţile de consolidare a colaborării româno-kuweitiene la nivel multilateral.  
(Sursa: Agerpres)  
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 Proiect în Parlament - Facturile românilor la energie electrică se SCHIMBĂ RADICAL 
Doi deputați de la PSD și ALDE au depus un proiect, la Senat, care obligă furnizorul de energie electrică să citească 
lunar contorul pentru clienții casnici. Aleșii motivează proiectul prin faptul că facturile la curent au devenit prea 
costisitoare pentru populație, în special pentru pensionari, scrie Mediafax. 
Inițiativa, înregistrată la Senat pe 16 octombrie, în procedură de urgență, propune modificarea Legii energiei 
electrice și a gazelor naturale nr. 123/2012. 
"Furnizorul trebuie să asigure citirea lunară a contorului pentru clienții casnici, să pună la dispoziția acestora mai 
multe modalități de plată a energiei furnizate și să permită să furnizeze pentru oricare dintre acestea", precizează 
aleșii în proiectul prin care vor modificarea articolului 57, alin. (2), al Legii. 
În forma în vigoare a Legii, articolul 57, alin. (2) prevede că "furnizorul trebuie să pună la dispoziția clienților 
casnici mai multe modalități de plată a energiei furnizate și să permită acestora să opteze pentru oricare dintre 
acestea". 
Deputații PSD și ALDE care au inițiat proiectul susțin că măsura este necesară deoarece facturile de curent emise 
de furnizorii de energie electrică au început să fie prea costisitoare pentru cetățeni, în special pentru pensionari. 
"Facturile de electricitate emise de furnizorii din domeniu pentru clienții casnici au început să fie împovărătoare 
comparativ cu bugetul acestora. Prin emiterea facturilor estimative de către furnizori și prin obligativitatea plății 
acestora, foarte mulți clienți casnici, din care majoritatea pensionari, au devenit creditorii furnizorilor. Mai clar 
spus, în cazul emiterii facturii estimative, în care indexul evaluat este mai mic decât cel de pe contor, clientul 
casnic este obligat prin lege să plătească factura, astfel acestuia i se reziliază contractul și este debranșat de la 
electricitate", precizează inițiatorii în expunerea de motive a proiectului. 
Proiectul de lege a fost inițiat de deputatul PSD Neculai Iftimie și deputatul ALDE Florică Ică Calotă și depus la 
Senat, prim for sesizat, decizională pentru inițiativa legislativă fiind Camera Deputaților. 
(Sursa: stiripesurse.ro)  
 

 Partidul lui Tăriceanu ar putea să fie exclus din ALDE Europa 
ALDE România riscă să fie exclusă din Alianţa Liberalilor și Democraților din Europa. Şeful departamentului de 
comunicare al ALDE european a declarat, pentru Mediafax, că subiectul se va discuta pe 9 noiembrie. 
Iniţiativa a venit din partea unui politician austriac care a cerut acest lucru imediat după protestele din 10 august 
de la Bucureşti. 
Cei de la ALDE România au acum trei opţiuni, susţine şeful departamentului de comunicare al ALDE Europa: „Pot 
ţine cont de recomandarea făcută de autorii scrisorii, o pot ignora sau pot găsi o cale de mijloc. Nu au nicio 
obligaţie să pună în aplicare”. 
Acesta a mai menţionat şi faptul că reprezentanţii Consiliului din Madrid pot lua decizia finală de a exclude sau nu 
ALDE România. 
Liderul formaţiunii, Călin Popescu Tăriceanu, a declarat însă că lucrurile au fost clarificate în luna aprilie, odată cu 
vizita la București a unei delegații ALDE Europa. Aceasta ar fi realizat un raport ce prevedea menținerea 
formațiunii conduse de Tăriceanu în grupul european. 
(Sursa: Mediafax)  
 

 Republica Moldova nu va depune cerere de aderare la UE în perioada preşedinţiei României 
În perioada în care România va deţine preşedinţia Consiliului UE, respectiv 1 ianuarie - 30 iunie 2019, Republica 
Moldova nu va înainta o cerere de aderare la Uniunea Europeană, a declarat preşedintele Parlamentului de la 
Chişinău, Andrian Candu, într-o emisiune televizată, transmite IPN, citată sâmbătă de Radio Chişinău. 
Republica Moldova nu va înainta o cerere de aderare la UE în perioada în care România va deţine preşedinţia 
Consiliului UE. 
Şeful legislativului moldovean a remarcat că, începând cu anul 2017, Uniunea Europeană s-a schimbat, inclusiv ca 
urmare a Brexit-ului, şi că acum Uniunea Europeană se confruntă cu multe alte provocări şi elemente surpriză, 
astfel încât Bruxellesul şi-a schimbat într-o oarecare măsură politica de acceptare de noi membri în perioada 
imediat următoare. 
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Împreună vom fi mai puternici                         

 
„Să fim realişti că preşedinţia română de anul viitor în Uniunea Europeană va aduce unele avantaje Republicii 
Moldova, dar nu cererea de aderare. Aş vrea să vin cu termeni atunci când lucrurile sunt clare şi în Republica 
Moldova, dar şi în Uniunea Europeană, deoarece noi nu suntem extraşi cumva din realitate. Haideţi să discutăm la 
acest subiect după alegerile din Parlamentul European”, a declarat Andrian Candu în cadrul unei emisiuni de la 
postul de televiziune RTR Moldova. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Retragerea SUA din Tratatul Forţelor Nucleare Intermediare. Putin, prima reacţie oficială după anunţul lui 
Donald Trump 
Preşedintele rus Vladimir Putin vrea să primească o explicaţie din partea Washingtonului privind decizia 
omologului său american Donald Trump de a retrage Statele Unite din Tratatul Forţelor Nucleare Intermediare 
(INF), a informat duminică agenţia RIA, citată de Reuters. 
Vladimir Putin se aşteaptă să primească o astfel de explicaţie în cadrul întâlnirii cu John Bolton, consilierul 
prezidenţial american pentru Securitate Naţională, care va avea loc săptămâna aceasta. 
Donald Trump a anunţat sâmbătă seara că Statele Unite se vor retrage din Tratatul Forţelor Nucleare 
Intermediare (INF), acuzând Rusia de încălcarea acordului semnat în anul 1987. 
Donald Trump susţine că Rusia a încălcat acest Tratat, dar Administraţia Vladimir Putin a acuzat în mai multe 
rânduri că sistemele balistice instalate de Statele Unite în Europa, inclusiv în România, constituie încălcări ale 
acordului. 
(Sursa: Mediafax)  
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